

IPPROTON® 10 mg, gélule gastro-résistante IPPROTON® 20 mg, gélule gastro-résistante

Veuillez lire attentivement cette notice avant de prendre ce médicament car elle contient des informations importantes pour votre sécurité.

• Avez-vous des douleurs ? Vous pourriez avoir besoin de la pilule.

• Si vous avez d'autres questions, interrogez votre médecin ou votre pharmacien.

• Ce médicament vous a été prescrit personnellement. Ne le donnez pas à d'autres personnes. Il pourra leur faire du mal.

• Si vous ressentez un quelconque effet indésirable, parlez-en à votre médecin ou votre pharmacien. Ceci s'applique aussi à tout effet indésirable qui ne serait pas mentionné dans cette notice. Voir rubrique 4.

Qu'est-ce que cette notice ?

1. Qu'est-ce que l'IPPROTON et dans quel cas est-il utilisé ?

2. Comment prendre l'IPPROTON et combien de temps ?

3. Comment prendre l'IPPROTON ?

4. Quels sont les effets indésirables éventuels ?

5. Comment conserver l'IPPROTON ?

6. Où trouver plus d'informations ?

1. Qu'est-ce que l'IPPROTON et dans quel cas est-il utilisé ?

Classe pharmacothérapeutique : inhibiteur de la pompe à protons - code ATC : A02BC01.

IPPROTON, gélule gastro-résistante contient la substance active omeprazole. Il appartient à la classe des médicaments appétisant inhibiteurs de la pompe à protons. Il diminue la quantité d'acide produite par votre estomac.

IPPROTON, gélule gastro-résistante, est utilisé pour traiter les affections suivantes :

- le reflux gastro-oesophagien (RGO). L'acide de l'estomac remonte au niveau de l'œsophage (le tube qui relie la gorge à l'estomac) et cause des brûlures et irritations.
- les ulcères de la gastrite (maladie de l'estomac due à une infection bactérienne) ou de votre estomac (ulcère gastrique).
- les ulcères infectés par une bactérie appelée *Helicobacter pylori*. Dans ce cas, votre médecin peut également vous prescrire des antibiotiques qui permettent de traiter l'infection et de guérir l'ulcère.
- les ulcères de l'estomac associés à la prise d'anti-inflammatoires non stéroïdiens (AINS) IPPROTON, gélule gastro-résistante, est également utilisé pour traiter les affections suivantes :
- un excès d'acide dans l'estomac dû à une grosseur du pancréas (syndrome de Zollinger-Ellison).

2. Chez l'enfant

Enfants âgés de plus d'un an et avec un poids corporel > 10 kg

• le reflux gastro-oesophagien (RGO). L'acide de l'estomac remonte au niveau de l'œsophage (le tube qui relie la gorge à l'estomac) entraînant douleur, inflammation et brûlures.

• Les symptômes chez l'enfant peuvent comprendre des remontées dans la bouche du contenu de l'estomac (régorgeation), des douleurs abdominales, la prise de nausées et de vomissements.

Enfants âgés de plus de 4 ans et adolescents

• les ulcères infectés par une bactérie appelée *Helicobacter pylori*. Dans ce cas, le médecin peut également prescrire à votre enfant des antibiotiques qui permettent de traiter l'infection et de guérir l'ulcère.

3. Comment prendre l'IPPROTON et combien de temps ?

Ne prenez jamais l'IPPROTON :

N'utilisez jamais IPPROTON, gélule gastro-résistante :

• Si vous êtes allergique à l'omeprazole ou à l'un des autres composants contenus dans ce médicament, mentionnez dans la notice ou au pharmacien.

• Si vous êtes allergique à un autre inhibiteur de la pompe à protons (par exemple pantoprazole, lanoprazole, rabeprazole, esomeprazole).

• Si vous prenez des médicaments contenant du nesofam et riliprimine (utilisés pour le VIH).

• Si vous prenez des médicaments, partis-en à votre médecin ou votre pharmacien avant de prendre IPPROTON, gélule gastro-résistante.

Avertissements et précautions

Adressez-vous à votre médecin ou pharmacien avant de prendre l'IPPROTON, gélule gastro-résistante.

Ne prenez pas d'IPPROTON, gélule gastro-résistante pendant plus de 10 jours sans consulter un médecin. Si vous n'avez pas de symptômes, vous pouvez cependre un médecin.

IPPROTON, gélule gastro-résistante, peut masquer des symptômes d'autres maladies. Par conséquent, avant que vous ne commencez à prendre l'IPPROTON, gélule gastro-résistante, ou lorsque vous êtes sous traitement, vous devez informer votre médecin ou votre pharmacien de tous les éléments suivants :

• Vous perdez des poids sans raison ou vous avez des problèmes à avaler.

• Vous avez des douleurs à l'estomac ou une indigestion.

• Vous vomissez de la nourriture ou du sang.

• Vous souffrez de diarrhées sévère ou persistante, car l'omeprazole a été associé à une faible augmentation de diarrhées infectieuses.

• Si vous avez des problèmes hépatiques sévères.

• Si vous avez une réaction cutanée ou une réaction cutanée après un traitement avec un médicament similaire à l'IPPROTON qui réduit l'acidité de l'estomac.

• Vous devez faire un examen sanguin spécifique (Chromogranine A).

Si vous prenez l'IPPROTON, gélule gastro-résistante, au long-cours (durée supérieure à un an), votre médecin vous surveille régulièrement. Vous devez décrire précisément tous les symptômes et événements nouveaux ou exceptionnels quand vous voyez votre médecin.

La prise d'un inhibiteur de la pompe à protons tel qu'IPPROTON, gélule gastro-résistante, en particulier sur une période supérieure à un an, peut légèrement augmenter le risque de fracture de la hanche ou du poignet ou des vertèbres. Veillez donc à consulter votre médecin si vous suspectez que cela peut être le cas.

Enfants

Certains enfants atteints d'ulcères de l'estomac peuvent nécessiter un traitement à long terme bien que cela ne soit pas recommandé.

Ne donnez pas ce médicament aux enfants de moins de 1 an ou <10kg.

Autres médicaments et l'IPPROTON, gélule gastro-résistante

Informez votre médecin ou pharmacien si vous prenez, avec récentement pris ou pourrez prendre tout autre médicament. IPPROTON, gélule gastro-résistante peut interagir sur le fonctionnement d'autres médicaments et certains médicaments peuvent avoir des effets indésirables qui ne devraient pas être déclarés dans vos instructions.

Vous ne devez pas prendre l'IPPROTON, gélule gastro-résistante, lorsque vous prenez de la rifampicine (qui peuvent augmenter le risque d'ostéoporose).

Si vous avez une éruption sur la peau, en particulier dans les zones exposées au soleil, prévenez votre médecin des que vous le pouvez, car vous devrez peut-être arrêter votre traitement avec l'IPPROTON. Rappelez-vous de mentionner ce que vous prenez à votre pharmacien ou à votre médecin.

Enfants

Certains enfants atteints d'ulcères de l'estomac peuvent nécessiter un traitement à long terme bien que cela ne soit pas recommandé.

Ne donnez pas ce médicament aux enfants de moins de 1 an ou <10kg.

4. Quels sont les effets indésirables éventuels ?

Commentez les médicaments, ce médicament peut provoquer des effets indésirables, mais ils ne surviennent pas systématiquement chez tout le monde.

Si vous rénarez des effets indésirables suivants, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Apparition douloureuse de bulles ou gonflements des lèvres, de la langue ou du corps, éruptions cutanées, perte de connaissance ou difficultés à avaler (réactions allergiques graves).

• Rougeur de la peau avec des bulles ou une desquamation. Parfois, les bulles peuvent être importantes et peuvent causer une syndrome de Stevens-Johnson ou une maladie épidémique toxique.

• Jambes, têtes foncées et fatigue peuvent être des symptômes des problèmes au niveau du foie.

Ces effets indésirables peuvent se produire avec des fréquences qui sont définies comme suit :

• Très fréquent : Peut affecter jusqu'à 10 personnes sur 100

• Fréquent : Peut affecter jusqu'à 1 personne sur 100

• Rare : Peut affecter jusqu'à 1 personne sur 10 000

• Inconnu : Ne peut être estimée à partir des données disponibles

Tous les effets indésirables sont :

Effets indésirables fréquents

• Malaise et étourdissements

• Effets sur l'estomac ou l'intestin : diarrhée, douleurs à l'estomac, constipation, flatulence.

• Nausées, vomissements

Effets indésirables peu fréquents

• Gonflement des lèvres, des chevilles.

• Troubles du sommeil (insomnie).

• Étourdissements, fourmillements, somnolence.

• Vertiges

• Modifications des résultats des tests sanguins contrôlant le fonctionnement de votre foie.

• Eructations, urticaire et démangeaisons de la peau.

• Malaise général et manque d'énergie.

Effets indésirables rares

• Troubles sensoriels tels qu'une diminution du nombre de globules blancs ou de plaquettes. Ces effets peuvent provoquer une faiblesse des éosinophiles ou faciliter la survie d'infections.

• Réactions allergiques, parfois très graves incluant le gonflement des lèvres, de la langue et de la gorge, de la fièvre, une respiration difficile.

• Si vous rénarez des effets indésirables suivants, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Troubles de la vue, telle que vision trouble.

• Troubles de la respiration ou souffle court (bronchospasme).

• Sécheresse bucale.

• Inflammation de l'intérieur de la bouche.

• Infection appelée « candidose » qui peut affecter l'intestin et est causé par un champignon.

• Troubles de la vue, de la peau et des ongles.

• Perte de cheveux (alopecie).

• Eruption cutanée lors d'exposition au soleil.

• Douleur dans la tête (migraine) ou myalgie (maladie).

• Problèmes rénaux sévères (néphrite interstitielle).

• Augmentation de la sueur.

Effets indésirables très rares

• Troubles sensoriels tels qu'un changement de couleur des globules blancs ou de plaquettes. Ces effets peuvent provoquer une faiblesse des éosinophiles ou faciliter la survie d'infections.

• Hallucinations visuelles, hallucinations auditives.

• Troubles respiratoires graves entraînant une insuffisance hépatique et une inflammation du cerveau.

• Apparition soudaine d'éruptions cutanées sévères, bulles ou desquamations importantes de la peau pouvant être associées à une fièvre importante et à des douleurs articulaires (érythème polymorphe, syndrome de Stevens-Johnson, nécrose épidermique toxique).

• Palpitations cardiaques.

• Gonflement des sens chez l'homme.

Des cas d'atteintes visuelles irréversibles ont été décrits par un nombre isolé de patients présentant une altération sévère de l'œil. Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

IPPROTON, gélule gastro-résistante peut dans de très rares cas affecter les globules blancs entraînant un déficit immunitaire. Vous devez consulter votre médecin dès que vous avez une infection avec des symptômes tels que de la toux, de la fièvre, de la diarrhée, de la constipation, de la douleur dans le dos, dans les jambes, dans les pieds, dans les bras, dans les cuisses ou tout autre partie du corps.

• Troubles respiratoires graves entraînant une insuffisance hépatique et une inflammation du cerveau.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

• Si vous avez une réaction à l'omeprazole, regardez ci-dessous et contactez immédiatement votre médecin.

</div

IPPROTON® 10 mg, gastro-resistant capsule IPPROTON® 20 mg, gastro-resistant capsule

Omeprazole

Read all of this leaflet carefully before you start taking this medicine because it contains important information for you.

This leaflet may not contain all the information that you need. If you have any questions about this medicine, ask your doctor or pharmacist.

If this medicine has been prescribed for you by another doctor or pharmacist, or if you are not sure whether this medicine is right for you, ask your doctor or pharmacist to check with the person who prescribed it for you. It may harm them, even if their signs of illness are the same as yours.

If you get any side effects, talk to your doctor or pharmacist. This includes any possible side effects not listed in this leaflet. See section 6.

What is in this leaflet?

1. What is IPPROTON and in which case is it used ?

2. What you need to know before you take IPPROTON ?

3. How to take IPPROTON ?

4. Possible side effects

5. How to store IPPROTON ?

6. Content of the packaging and other information

1. What is IPPROTON and in which case is it used ?

pharmacotherapeutic Class : proton pump inhibitors - ATC code : A02BC01.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, contains the active substance of omeprazole. It belongs to the class of medications called proton pump inhibitors. It decreases the amount of acid produced by the stomach.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, is indicated to treat the following infections :

* Gastroesophageal reflux disease (GERD). Acid from the stomach rises to the level of the esophagus (the tube that connects the throat to the stomach) causing pain, inflammation and burns

* Ulcers in the upper part of your intestine (duodenal ulcer) or your stomach (gastric ulcer).

* Symptoms caused by bacteria called *Helicobacter pylori*. In this case, your doctor may also prescribe antibiotics which can treat the infection and cure the ulcer.

* Stomach ulcers associated with taking nonsteroidal anti-inflammatory drugs (NSAIDs). IPPROTON, gastro-resistant capsule, can also be used for the prevention of these if you take NSAIDs.

* An ulcer that forms in the stomach due to a bug in the pancreas (Zollinger-Ellison syndrome).

2. **In children ?**

Children over 1 year of age with a body weight > 10 kg

* Gastroesophageal reflux disease (GERD). Acid from the stomach rises to the level of the esophagus (the tube that connects the throat to the stomach) causing pain, inflammation and burns

* Symptoms caused by bacteria called *Helicobacter pylori*. In this case, the doctor may also prescribe antibiotics which can treat the infection and cure the ulcer.

* Ulcers infected with a bacteria called *Helicobacter pylori*. In this case, the doctor may also prescribe antibiotics for your child, which can treat the infection and cure the ulcer.

2. **What you need to know before you take IPPROTON ?**

Never take IPPROTON.

Never take IPPROTON, gastro-resistant capsule :

* If you are allergic to omeprazole or to any other ingredients contained in this medicine listed in section 6.

* If you are allergic to another proton pump inhibitor (ex : pantoprazole, lansoprazole, rabeprazole, esomeprazole).

* If you are taking medicine containing ribavirin (ribavirin (Vidar) for HIV).

* If you are pregnant, talk to your doctor or pharmacist before you take IPPROTON, gastro-resistant capsule.

Warnings and precautions

Contact your doctor or pharmacist before you take IPPROTON, gastro-resistant capsule.

Do not take IPPROTON, gastro-resistant capsule for more than 14 days without consulting your doctor.

If you do not feel better or if the symptoms worsen, consult a doctor.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, may hide symptoms of other diseases. Therefore, before you start taking IPPROTON, gastro-resistant capsule, or when you are under treatment, you should inform your doctor immediately if any of the following occurs :

* You lose weight for no reason or if you have problems swallowing.

* You vomit blood or are constipated.

* You vomit food or blood.

* You have black stools (with traces of blood).

* You have severe diarrhea.

* You have ever had a skin reaction after treatment with a medicine similar to IPPROTON, reducing stomach acid.

* You need to have a specific blood test (Chromogranin A).

* If you are taking IPPROTON, a long-term gastro-resistant capsule (longer than one year), your doctor will probably monitor you on a regular basis. You should define precisely all new or exceptional symptoms and events when you see your doctor.

Taking a proton pump inhibitor like IPPROTON, gastro-resistant capsule, especially over a period of more than a year, may slightly increase the risk of hip, wrist, or vertebral fractures. Tell your doctor if you have osteoporosis or if you are taking corticosteroids (which may increase the risk of osteoporosis).

If you develop a rash, especially in areas exposed to the sun, consult your doctor as soon as possible, as you may need to stop taking IPPROTON. Do not forget to mention any other side effect, such as pain in your joints.

Children

Some children with chronic illnesses may require long-term treatment, although this is not recommended. Do not give this medication to children under 1 year of age or <10kg.

Other medicines you may be taking

Tell your doctor or pharmacist if you take, have recently taken or would take any other medicine.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, may interact with the functioning of other medicines and some medicines may have an effect on IPPROTON/gastro-resistant capsule.

You should not take IPPROTON, gastro-resistant capsule, if you are taking a medicine containing neflunivor or rivarpiravir (used for HIV).

If you are taking clopidogrel (used to prevent blood clots (thrombosis)), you should specifically inform your doctor or pharmacist about it.

You should tell your doctor or pharmacist if you are taking any of the following medicines :

* Ketoconazole, itraconazole, posaconazole or voriconazole (used in the treatment of fungal infections).

* Diltiazem (used in the treatment of heart disease).

* Phenytoin (used in epilepsy or as muscle relaxant).

* Phenyltoin (used in epilepsy); if you are taking phenytoin, monitoring by your doctor is required at the start and at the end of the administration of IPPROTON, gastro-resistant capsule.

* Anticoagulant (used for thinning blood as warfarin or other anti-vitamin K); monitoring by your doctor is required at the start and at the end of the administration of IPPROTON, gastro-resistant capsule.

* Rifaximin (used to treat tuberculosis).

* Atazanavir (used to treat HIV infection).

* Tacrolimus (in case of organ transplant).

* St. John's wort (Hypericum perforatum) (used in the treatment of depression).

* Sotalol (used in the treatment of intermittent claudication).

* Sotalol (used in the treatment of HF infection).

* Urapidil (used as an emergency contraceptive).

* Mycophenolate mofetil (used in the prevention of transplant rejection).

* Ledipasvir (used in the treatment of hepatitis C). Your doctor or pharmacist will make recommendations so that you will know how to take this medicine.

* Aspirin, ibuprofen, carbamazepine, carbamazepine, dabrafenib, dasatinib, erlotinib, gefitinib, abiraterone, imatinib, lapatinib, nilotinib, paclitaxel, ponatinib, raxibaclofer, sorafenib, sunitinib (medicines used in the treatment of some cancers).

* Methotrexate (used in the treatment of some cancers and auto-immune diseases); if you take a high dose of methotrexate, your doctor may temporarily stop treatment of omeprazole.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, with food, drinks and alcohol

Capsules must be taken with or without food.

Pregnancy, breast feeding and fertility

If you are pregnant or breastfeeding, if you think you are pregnant or planning pregnancy, ask your doctor or pharmacist before taking this medicine. Your doctor will decide if you can take IPPROTON, gastro-resistant capsule, during this period.

Your doctor will decide if you can take IPPROTON, gastro-resistant capsule, during breastfeeding.

Driving and using machinery

IPPROTON, gastro-resistant capsule, is not expected to affect the ability to drive and use machines.

Side effects such as dizziness and visual disturbances may occur (see section 4). If so, you must not drive or use machinery.

IPPROTON, gastro-resistant capsule, contains saccharose.

3. **How to take IPPROTON ?**

Always take this medicine following exactly the instructions as prescribed by your doctor or pharmacist.

Check with your doctor or pharmacist in case of doubt.

Your doctor will tell you how many capsules you should take and for how long you should take them. It will depend on your health and age.

Dosage

The recommended doses are mentioned below :

In adults

Treatment of symptoms of gastroesophageal reflux such as burns and acid regurgitation :

* If your doctor finds that your esophagus has been slightly damaged, the recommended dose is 20 mg once daily for 4 weeks. Your doctor may ask you to take a 40 mg dose for an additional 8 weeks if your esophagus has not yet healed.

* The recommended dose for your esophagus has not healed is 10 mg once a day.

* If your esophagus has not healed, the dose may be increased to 40 mg once daily for 4 weeks.

Treatment of ulcers in the upper part of your intestine (duodenal ulcer) :

* The recommended dose is 20 mg once daily for 2 weeks. Your doctor may ask you to take the same dose for an additional 2 weeks if your ulcer has not healed.

* If the ulcer has not fully healed, the dose may be increased to 40 mg once daily for 4 weeks.

Treatment of duodenal and gastric ulcer :

* The recommended dose is 20 mg once daily for 4 weeks.

* If the ulcer has not healed, the dose may be increased to 40 mg once daily for 8 weeks.

Prevention of recurrence of duodenal or gastric ulcer :

The recommended dose is 10 or 20 mg once a day. Your doctor may increase the dose to 40 mg once a day.

Treatment of duodenal and gastric ulcer caused by NSAIDs (non-steroidal anti-inflammatory drugs) :

The recommended dose is 20 mg once daily for 4-8 weeks.

* If the ulcer has not healed, the dose may be increased to 40 mg once daily for one week.

Your doctor will prescribe two antibiotics among them, amoxicillin, clarithromycin and metronidazole.

Treatment of excess acid in the stomach due to a lump in the pancreas (Zollinger-Ellison syndrome)

The recommended dose is 60 mg daily.

Your doctor may adjust the dose as needed and will also decide for how long you will take the medicine.

Use in children and adolescents

Treatment of symptoms of gastroesophageal reflux such as acid burns and regurgitation.

Children over 1 year old and weighing more than 10 kg can take IPPROTON. The dosage will depend on the weight of the child and the doctor will decide on the correct dose to administer.

Treatment and prevention of ulcers caused by *Helicobacter pylori* infection.

Children over the age of 4 can take IPPROTON. The dosage will depend on the child's weight and the doctor will decide on the correct dose to administer.

Dosage

* It is recommended to take your capsules in the morning.

* The capsules can be taken with food or on an empty stomach.

* They should be swallowed whole with half a glass of water. The capsules should not be chewed or crushed because they contain film-coated granules which prevent the medicine from being destroyed by the acidity of the stomach. It is important not to damage the capsules.

What to do if your child has trouble swallowing the capsules ?

If you or your child have difficulty swallowing your capsules : Open the capsule and swallow the content directly with half a glass of water or put the content in a glass of non-carbonated water, a slightly acidic fruit juice (orange juice, apple or pineapple) or in applesauce.

* Always stir just before drinking the mixture (the mixture will not be homogeneous). Then drink the mixture immediately with 30 ml of water.

* To make sure you have drunk all of the medicine, rinse the glass well with half a glass of water and drink it. Solid pieces contain medicine, do not chew or crunch them.

If you have taken more than IPPROTON, gastro-resistant capsule, than you should

Consult your doctor or pharmacist immediately.

If you forgot to take IPPROTON, gastro-resistant capsule

If you forget to take a dose, take it as soon as you think about it. However, if you are close to taking the next dose, do not take the missed dose.

Do not take a double dose to make up for the dose you forgot.

If you are taking IPPROTON, gastro-resistant capsule

Not applicable.

If you have any further questions about the use of this medicine, ask your doctor, pharmacist or nurse for more information.

4. Possible side effects

Like any medicine, this medication can cause side effects, but they do not occur systematically in everyone.

If you notice the following side effects, these are rare but serious, stop taking IPPROTON, gastro-resistant capsule and contact immediately your doctor.

* Sudden onset of wheezing, swelling of the lips, tongue and throat or body, rash, loss of consciousness or difficulty breathing.

* Redness of skin with bubbles or desquamation. Sometimes, the bubbles can be significant and be accompanied by bleeding in the lips, eyes, mouth, nose and genitals. This may be Stevens-Johnson syndrome or toxic epidermal necrolysis.

* Jaundice, dark urine and fatigue can be symptoms of liver problems.

These side effects can occur with frequencies that are defined as follows :

Very common : may affect up to 1 in 10 people

Common : may affect up to 1 in 100 people

Rare : may affect up to 1 in 1000 people

Very rare : may affect up to 1 in 10 000 people

unknown : Cannot be estimated from the available data

Other side effects :

* Headache.

* Nausea, vomiting.

Uncommon side effect :

* Swelling of the feet and ankles.

* Sleep disorders (insomnia).

* Dizziness, tingling, drowsiness.

* Vertigo.

* Changes in blood test results which are controlling the functioning of your liver.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate and lack of energy.

Harmful side effects :

* Blood disorders such as a decrease in the number of white blood cells or platelets.

These effects can cause weakness, bruising or facilitate the occurrence of infections.

* Allergic reactions, sometimes very serious including swelling of the lips, tongue and throat, fever, wheezing, difficulty breathing.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching of the skin.

* Increased heart rate or arrhythmia.

* Rash, hives and itching